
Página 2414 22/02/2001 Número 68

Yo no renuncio ni a dirigir ni a presidir nada. Yo dirijo el
conjunto de las políticas del Gobierno Valenciano. De todas
ellas soy responsable y en todas ellas me comprometo de
forma personal y de forma directa. Y le puedo asegurar que
los datos que manejamos, alguno de los cuales se lo he pues-
to ya de relieve hace un momento, son claramente positivos,
entrecomillando la palabra “positivos”  en una situación de
esta complejidad, de esta dificultad y de este drama, como
decía su señoría.

Pero fíjese, hemos duplicado...

La senyora presidenta:

Senyor president.

El senyor president del Consell:

...el número de pacientes atendidos, y no porque haya
aumentado el consumo, sino porque hoy la atención es
muchísimo mayor. Hemos creado unidades de desintoxica-
ción donde no había.

Señoría, el tiempo es limitado. Le puedo asegurar que
comparto su preocupación, pero yo tengo un gran optimis-
mo porque las políticas aplicadas y realizadas... como nunca
se había hecho, porque las demás habían sido un claro fra-
caso, como reconocían sus propios responsables. 8 de octu-
bre de 1996, decía el entonces conseller: “el Plan de lucha
antidroga ha sido un fracaso”. En esta ocasión no puedo
decir lo mismo. Va muy bien y estamos teniendo unos bue-
nos resultados. (Aplaudiments en un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Per a formular la pregunta del Grup Parlamentari

Esquerra Unida, té la paraula l’il·lustríssim síndic senyor
Ribó.

El senyor Ribó i Canut:

Senyora presidenta.
Senyor president.
El Govern Valencià va signar un acord per a tres anys

sobre les condicions de treball en la funció pública valen-
ciana, on es preveu un increment de les retribucions segons
la previsió pressupostària de creixement de l’IPC. Aquest
acord no es va complir de forma manifesta en els pressu-
postos de la Generalitat Valenciana de 1997.

Pensa el Govern de la Generalitat, en cas que la sentèn-
cia de l’Audiència Nacional de 7 de novembre de 2000 siga
finalment ferma, donar compliment a aquest acord?

Gràcies.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Ribó.
Té la paraula el molt honorable senyor president.

El senyor president del Consell:

Con la venia de la presidencia.
Señorías.

Señor Ribó.
Sabe su señoría que no existe vinculación alguna, ningu-

na, entre la sentencia de la Audiencia Nacional con el acuer-
do al que ha hecho referencia, firmado por el Gobierno
Valenciano en el año 1994, que le adelanto que se ha cum-
plido. A usted le consta, y solamente queriendo enredar
puede hacer esa pregunta. (Remors. Aplaudiments en un sec-
tor de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Senyor Ribó, té la paraula. (Remors) Per favor, pregue

silenci.

El senyor Ribó i Canut:

Senyor president, no és cap voluntat d’enredar. I li vaig
a comentar per què.

Mire, nosaltres pensem que la sentència de l’Audiència
Nacional és una sentència històrica per a la negociació
col·lectiva dels treballadors públics, que obliga a complir
allò que s’ha pactat legalment amb el govern respectiu. Les
bases jurídiques són clares: una llei de negociació col·lecti-
va dels funcionaris, la 7/90, actualment vigent; un conveni
amb l’OIT, el 151, signat per Espanya, i uns acords presos
reglamentàriament.

Estem segurs que al seu govern no se li ocorrerà no com-
plir els compromisos de pagament de deutes amb entitats
financeres, de contractació d’obres o serveis, de subven-
cions reconegudes, de devolucions d’impostos, en els dife-
rents pressupostos autonòmics. En açò no tenen dubte que
cal respectar l’ordenament jurídic. Per què no respecten
també els treballadors? Què li han fet al Partit Popular els
treballadors públics, senyor president, perquè amb ells no es
respecte aquest ordenament?

Però parlem del País Valencià. Ací, el 27 de gener de
1995, l’Administració i els sindicats representatius van sig-
nar un acord, publicat posteriorment en el Diari Oficial. En
el seu capítol cinqué es diu que les retribucions de 1997
experimentarien un creixement segons la previsió pressu-
postària de creixement de l’IPC per a aquest exercici. Com
vosté sap, l’acord, el mateix que a nivell estatal, es va
incomplir de forma flagrant, li repetisc, en congelar els sala-
ris mentre es feia una previsió de creixement de l’IPC del
2% en els pressupostos per a aquest any.

Em sembla important recordar alguns dels arguments
donats en la mesa general de negociació valenciana per a
justificar l’incompliment: “El Gobierno de la Generalidad
cumplirá la legislación básica en materia estatal. Si se pro-
dujesen cambios en las leyes estatales en materia retributi-
va, automáticamente se modificarían las normas autonómi-
cas.” Són paraules textuals del president de la mesa general
de negociació, el conseller de Presidència, l’actual vicepre-
sident, el senyor Ripoll.

Efectivament, la Llei orgànica de mesures urgents de
reforma de la funció pública estableix unes mateixes retri-
bucions bàsiques en tots els funcionaris de l’Estat, en tots,
també en els valencians. Com poden vostés afirmar, com ho
fan reiteradament, que aquesta sentència no afecta a la
Generalitat? Si la sentència s’ha d’aplicar a nivell estatal,
estan obligats a aplicar-la a nivell de comunitat autònoma de
forma automàtica, almenys en les retribucions bàsiques.



A més, els arguments donats per l’anterior conseller,
l’actual vicepresident, es basen precisament en aquesta llei.
Com poden vostés afirmar que no afecta al País Valencià, si
ací es va signar un acord totalment paral·lel a l’estatal? Em
sembla incomprensible, senyor president.

Si la sentència al final és ferma, ens afecta, i a més,
directament. Si la sentència és ferma, li demanem des del
nostre grup parlamentari un compromís clar de pagament.
Mire, perquè ens juguem molt. En primer lloc, ens juguem
la credibilitat i el compliment de la mateixa legislació. Com
van a negociar els sindicats amb el seu govern i amb cap
govern si després vostés es salten els acords? Les seues
paraules, senyor president, són una càrrega de profunditat
contra qualsevol procés de negociació col·lectiva.

Des d’Esquerra Unida li demanem un segon compromís.
Pose’s a negociar amb els sindicats, tal com està contemplat
en la llei que li he indicat. No s’amague en negociacions
parcials d’alguns col·lectius, com ha fet el seu govern en els
passats pressupostos. Els sindicats, senyor president, són
organitzacions raonables i tenen fortes raons perquè la sen-
tència es complisca. Li’n diré...

La senyora presidenta:

Senyor Ribó.

El senyor Ribó i Canut:

Acabe de seguida, senyora presidenta. ...li’n diré només
una: vostés, el Partit Popular, han governat durant aquests
anys en situació de bonança econòmica. Malgrat això, els
treballadors públics han perdut, des de 1997 fins ara, 3,5
punts de poder adquisitiu en els salaris.

Pensem que és una injustícia clara que açò passe, quan
estem en una època de vaques grosses a nivell econòmic
com és la que està passant en aquests moments.

Gràcies.

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor Ribó.
Té la paraula el senyor president.

El senyor president del Consell:

Con la venia, señora presidenta.
Señorías.
Señor Ribó.
La Cámara está comprobando que se ha hecho usted un

experto en temas jurídicos y de derecho. Lo que pasa es que
hasta ahora no ha tenido mucha suerte en sus pronósticos y
en sus valoraciones. Al principio pudimos pensar que se tra-
taba, por el desconocimiento en la materia, de cierta igno-
rancia. Señoría, no quiero pensar que fuera producto de la
mala fe.

Y desde luego, no lo he visto a usted tan contundente
esta mañana aquí como en otros casos que interpretaba reso-
luciones judiciales futuras, y sabe su señoría perfectamente
que son varias a las que me estoy refiriendo. Creo que se
debía ser un poco más prudente a la hora de abordar estas
cosas, y todavía estoy esperando alguna disculpa de quien
ha errado claramente en sus afirmaciones en esta Cámara.
(Remors)

Dicho eso, y con el consejo de que busque un asesor
jurídico para su grupo, le diré, en primer lugar, señoría, que
la sentencia está recurrida. La sentencia está recurrida, y
convendría también saber en qué sentido se van a pronun-
ciar los tribunales. Decirle, si quiere conocer mi opinión,
que yo discrepo abiertamente de la sentencia en los térmi-
nos en que se ha producido, y que sólo puede vincular en
cualquier caso a la Administración del Estado por tres razo-
nes fundamentales.

En primer lugar, porque fue la única administración que
suscribió el acuerdo que la sentencia en esta ocasión decla-
ra incumplido. En segundo lugar, porque sólo afecta a los
empleados públicos incluidos en el acuerdo, que son los de
la Administración del Estado. Y en tercer lugar, porque sólo
la Administración del Estado fue parte en el proceso, y debe
saber su señoría que sólo quien es parte y oída en un pro-
ceso puede ser condenada. Por tanto, no vincula para nada
la sentencia a nuestra Administración. La sentencia nace de
un acuerdo único que no puede, bajo ningún concepto, vin-
cular a otros.

Pero hay una segunda parte que le he contestado o res-
pondido con un rotundo sí al decir que el acuerdo se había
cumplido en la Comunidad Valenciana, porque en nuestra
administración no cabe decir que el aumento salarial se
excluyera de la negociación colectiva. Y hay actas que así lo
acreditan y lo ponen de manifiesto. Documentalmente cons-
ta que la negociación se llevó a cabo, y consta en las actas
del 30 de octubre y de 13 de noviembre del año 1996. Luego
su señoría está faltando a la verdad. Su señoría está inten-
tando sacar conclusiones erróneas y aplicarlas a una realidad
que se ha cumplido escrupulosamente en lo que afecta a la
negociación con los trabajadores. Y eso su señoría lo sabe
perfectamente. Por eso le he dicho al principio que sólo
entiendo la pelíc... la pregunta con ánimo de enredar –la
película podría haber dicho también.

Y le voy a decir una cosa: lo que saben los trabajadores
perfectamente, lo que saben desde hace mucho tiempo, es
que no tenían expectativas de trabajo con otros gobiernos, y
ahora sí que pueden tener un medio de trabajo, un medio de
vida y pueden sacar a sus familias adelante, que con ustedes,
y con el grupo al que ustedes siempre apoyan, no era posi-
ble. (Aplaudiments des d’un sector de la Cambra)

La senyora presidenta:

Moltes gràcies, senyor president.
Se suspén la sessió per quinze minuts.

(Se suspén la sessió a les 10 hores i 36 minuts)
(Es reprén la sessió a les 11 hores i 8 minuts)

Compareixença del conseller de Medi Ambient per tal
d’informar sobre els incendis forestals produïts durant

l’any 2000, tant en extensió en hectàrees com les conse-
qüències mediambientals, i en concret dels últims incen-

dis forestals ocorreguts al País Valencià la darrera setma-
na del mes d’agost de 2000 i els dies 16, 17 i 18 a la zona

de Chiva, així com les mesures que pensa prendre el
govern per a regenerar i reforestar les zones cremades

enguany i la millora en la prevenció
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